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آرمان ملی- علیرضا پورحسین: سخنگوی 
وزارت امورخارجه آمریکا در صحبت های اخیر 
خود در پاسخ به سوالی درباره مذاکرات وین 
عنوان کرده است که نشانه هایی از پیشرفت 
مشاهده می شود اما راهی طولاتی تر از آنچه به 
نظر می آید، پیش رو داریم و برخی از چالش ها 
هنوز از بین نرفته است و باید بگویم که این 
مذاکرات به صورت غیرمستقیم انجام می شود 
بنابراین، برگزاری آنها دشوار است. پرایس در 
صحبت های خود مذاکرات غیرمستقیم را 
یکی از سختی های کار دانسته و گفته است که 
بی اعتمادی میان طرف ها وجود دارد که بیشتر 
شامل ایران و آمریکا است با این حال، رایزنی ها 
سازنده بوده و توانسته  ایم برخی نشانه های 
پیشرفت را ببینیم. او همچنین درباره گزارش 
روزنامه وال استریت ژورنال مبنی بر اینکه آمریکا 
آماده کاهش تحریم های ایران در حوزه نفت، 
بخش مالی، برخی صنایع و همچنین بانک 
مرکزی ایران است، گفت که ما برای بازگشت 
به برجام  باید گام هایی را در جهت رفع تحریم ها 
برداریم و ما آماده ایم که تحریم های ناسازگار 
با برجام را لغو کنیم. در کارگروه مربوط به لغو 
تحریم های ایران نیز درباره ماهیت دقیق این 
تحریم ها و گام هایی که باید در این زمینه برداشته 
شود، رایزنی می شود. صحبت هایی که نشان 
می دهد تا چه میزان تفاوت در عرصه گفت و 
گوها میان ایران و غرب نسبت به ماه های گذشته 
به وجود آمده است اما برخی با چشم پوشی بر 
آن همچنان به دنبال کارشکنی در این عرصه 
هستند. در راستای بررسی این مساله »آرمان 
ملی« گفت و گویی با صادق زیباکلام، استاد 
دانشگاه و تحلیلگر مسائل سیاسی و بین المللی 

داشته است که متن آن را می خوانید.
 آیا مذاکرات وین که همچنان در جریان 
است بـــه ســود کشور بوده یا ایران در 
این مذاکرات متحمل ضرر می شود؟ ایران 
در چه ابعادی می تواند از این مذاکرات 

منتفع شود؟
بی شک مذاکرات وین به نفع ایران است و 
نمی توان گفت صرفا از بعد اقتصادی به نفع کشور 
است، بلکه هم منافع سیاسی، هم اجتماعی و هم 
اقتصادی برای کشور دارد. این مذاکرات حتی 
فشار روانی را از روی کشور برمی دارد. امروز 
کشور مدت هاست که در یک وضعیت رکود 
اقتصادی قرار گرفته و هفته گذشته بود که 
مقامات ترکیه اعلام کردند در مدت 9 ماه گذشته 
اتباع ایران در صدر لیست خریداران ملک در 
ترکیه هستند و عمده آنچه که در ترکیه خریداری 
شده است در استانبول بوده و همچنین از مجموع 
املاکی که ایرانیان در 10 سال گذشته در ترکیه، 
امارات، گرجستان و بعضا در کشورهای اروپایی 
خریداری کرده اند تا بتوانند اقامت اخذ کنند، 
مجموعا به یک ارقام بسیار بزرگ می رسیم. این 
رقم در حدود 100 میلیارد دلار است و مردم 
با این سرمایه گذاری هم از اموال خود حفاظت 
کردند؛ زیرا در این کشورها تورم ثروت آنها را از 
بین نمی برد و هم اینکه اصل پول آنها اگر بیشتر 
نشود، حداقل خیالشان راحت است که ارزش 
آن کاهش پیدا نمی کند. این 100 میلیارد دلار 
سرمایه ای است که باید در داخل کشور و در 
بخش های تولید، توزیع، کشاورزی، صنعت، 
هتلداری و حمل و نقل سرمایه گذاری می شد 
نه اینکه این پول ها به سرمایه ای درکشور دیگر 
بدل شود تا اجازه اقامت از آن کشورها گیرند. از 
سوی دیگر باید توجه داشت که گونه ای ناامنی 
سیاسی در کشور به وجود آمده است از این 
جهت که مردم به آینده امیدی ندارند و این 
خروج ثروت نیز به همین علت است. در این حوزه 

نیز یک آمار تاسف آور وجود دارد. تعداد زیادی 
از فارغ التحصیلان دانشگاه شریف و دانشگاه 
امیرکبیر در سال های اخیر یا به تنهایی و یا به 
همراه خانواده مهاجرت کرده اند. این مقوله در 
سایر حوزه ها نیز تسری پیدا کرده است و در یک 
سال اخیر که کشور درگیر کرونا بوده است، تعداد 
قابل توجهی از پرستاران نیز مهاجرت کرده اند و 
عمدتا به امارات، ارمنستان، گرجستان و روسیه 
رفته اند در حالی که کشور خیلی به آنها نیاز دارد. 
پزشکان متخصص نیز همین رویه را طی کرده اند. 
این افراد سرمایه های کشور هستند که ما هر روز 
آنها را از دست می دهیم. سرمایه کشور فقط آن 
دلارهایی نیست که در کشورهای اطراف صرف 
خرید مسکن شده است بلکه این متخصصان 
به مراتب ارزشمندتر هستند. نمی توان امروز 
قیمت روی فارغ التحصیلان کشور گذاشت اما 
به سادگی این افراد را از دست می دهیم، زیرا 
امیدی به آینده ندارند. یکی از دلایلی که به آینده 
امید ندارند همین بن بست سیاسی است که در 
نتیجه شکست برجام و به بن بست رسیدن روابط 
ایران با آمریکا و اروپاست. فارغ از ابعاد اقتصادی، 
اگر ما از بن بست سیاسی خارج شویم این آمار 
نیز متفاوت می شود که می تواند اوضاع کشور را 
بهبود بخشد. اگر حتی این سرمایه های از دست 
رفته به کشور بازنگردد اما مشخصا مانع تداوم آن 
می شود. اگر توافقی حاصل شود شاید یک امیدی 
به وجود آید و تا این میزان شاهد رفتن سرمایه ها 

از کشور نشویم.
 عـــلت مـخالفت ها در داخل کشور 
با مذاکرات وین با وجود اینکه منافع آن بر 

همه عیان شده است، چیست؟
امروز اتهامات زیادی به تیم مذاکره کننده 
کشور زده می شود و علت آن است که برخی 
اولویت خود را منافع ملی ایران ترسیم نکرده اند 
بلکه اولویت آنها ایدئولوژی و چارچوب های جهان 
بینی خاص است که مهمترین آنها غرب ستیزی 
و آمریکاستیزی است. امروز برخی از این جهت 
مخالف مذاکرات هستند که هراس دارند تنش ها 
میان ایران و غرب کم شود و به دنبال آن اتفاقات 
دیگری بیفتد. آنها اعلام نمی کنند که علت 
مخالفت آنها ایدئولوژیک است، بلکه آنها اعلام 
می کنند که به تیم مذاکره کننده اعتماد ندارند 
زیرا ممکن است اتفاقات برجام 94 رقم خورد و 
اشتباهاتی را تیم مذاکره کننده انجام دهد. آنها 
می گویند طرفین مذاکره کننده همان افرادی 
هستند که از سال 92 تا 94 گفت و گو کردند و 
تغییری ایجاد نشده است. این باور آنها در صورتی 
است که برجام 94 مشکلی نداشت. مشخصا 
برجام 94 یک پروسه پیچیده بود. مشخصا 
ایران باید بندهای دیگری نیز به آن برجام اضافه 
می کرد و امروز با مطالعه آن می توان ایراداتی به 
آن وارد کرد یا خواستار اضافاتی شد و هیچکس 
منکر آن نیست. مشکل مخالفین امروز مذاکره 
در وین این موارد نیست. آنها به همان علتی 
مخالف مذاکرات وین هستند که در برجام 94 
نیز مخالف بودند. علت ها یکسان است. آنها با 
جزئیات مشکلی ندارند بلکه با نفس گفت و گو با 
غرب مخالف هستند. علت اینکه با نفس مذاکره 
با غرب مخالف هستند مساله باور غرب ستیزی 
است. شاهد این مساله این است که مذاکرات 
قبلی در مهرماه سال 92 آغاز شد و همچون 
این روزها شواهد نشان می داد که هنوز توافق 
صورت نگرفته است اما برخی تجمع کردند و 
به وزیرخارجه حمله کردند که به چه علت با 
وزیرخارجه آمریکا قدم زدید. اساسا صریح و 
روشن می گویند که نباید با آمریکا مذاکره کرد 
و امروز اگر حملات بیشتری انجام نمی دهند به 
این علت است که مذاکرات به صورت غیرمستقیم 

صورت می گیرد. آنها دو سال قبل از برجام اولیه 
مخالف بودند زیرا اساسا برای آنها محتوا مهم 
نیست بلکه نفس گفت و گو با آمریکا برای آنها 

غیرقابل تحمل است. 
 مـــذاکرات در وین و به دنبال آن لغو 
تحریم ها و همکاری هسته ای ایران، منجر به 
چه امری می شود که تا این میزان مخالفت را 

به دنبال می آورد؟
مساله هسته ای ایران عملا به دشوارترین و 
پیچیده ترین موضوعی بدل شده است که میان 
ایران و غرب به وجود آمده است. 42 سال از 
انقلاب اسلامی می گذرد و هیچ گاه هیچ مساله ای 
به این پیچیدگی میان ایران و غرب به وجود 
نیامده است. رادیکال ها عنوان می کنند که اگر 
در این مساله پیچیده و سخت با آمریکا به توافق 
برسیم، یعنی در سایر مسائل نمی توانیم با آمریکا 
به توافق برسیم. آیا نمی توان با آمریکا بر سر 
مساله عراق برای حکمرانی یک دولت معتدل به 
تفاهم رسید. ایران می خواهد امروز در افغانستان 
یک حکومت میانه رو و باثبات در آن جا مستقر 
باشد و آمریکا نیز چنین خواسته ای دارد. ایران 
نگران ظهور مجدد جریان های تندرو در سوریه 
است زیرا بی ثباتی و هرج و مرج در سوریه به 
وجود می آورند و آمریکا نیز چنین خواسته ای 
دارد. تعارضات و تضادهایی میان ایران و آمریکا 
وجود دارد. ایران و آمریکا در حوزه فلسطین و 
حقوق بشر با همدیگر اختلافاتی دارند و شاید 
به سادگی نیز حل نشوند اما موارد دیگری وجود 
دارند که می توان همچون مساله هسته ای در 
خصوص آنها با آمریکا گفت و گو کرد. حل و فصل 
مشکلات دیگر با آمریکا پس از توافق هسته ای، 
هزار و یک اشکال دیگر از نگاه جریان های رادیکال 
دارد. یکی از مواردی که پس از آن به وجود می آید 
این امر است که به چه علت اگر می توانستیم به 
تفاهم برسیم، زودتر اقدام به این کار نکردیم. به 
همین علت است که نمی گویند ما اساسا با گفت 
و گو با غرب مشکل داریم و صرفا به این مسائل 
می پردازند که دولت امتیازات زیادی به غرب 
داده است یا به این مورد می پردازند که باید 
کلیه تحریم ها برداشته شود. این موارد را مطرح 
می کنند، زیرا نمی خواهند مسائل دیگر را مطرح 
کنند و با اتکا به این مسائل فنی مخالفت خود را 

ابراز می کنند. 
 در گــــذشته شما به برجام 1400 
اشاره کردید و با قاطعیت عنوان کردید که 
برجام 1400 به نتیجه می رسد، آیا همچنان 
این نظر را با وجود مخالفت های داخلی 

دارید؟
برجام 1400 قطعا رقم خواهد خورد. آنچه 
که در مدت دو هفته گذشته تا به امروز شاهد آن 
بوده ایم، نشان می دهد که به این توافق نزدیک 
شده ایم و گفت وگوهای وین نشان می دهد که 
دو طرف خواستار رسیدن به توافق هستند. من 
گفتم که برجام 1400 توسط رئیس جمهوری به 
وجود نخواهد آمد بلکه توسط دولت آتی صورت 
خواهد گرفت. به هر شکلی نیز که توافقات اولیه 
صورت گیرد به آن معنی است که یک مقدار از 
تحریم ها برداشته خواهد شد و جو روانی جامعه 
را دگرگون می کند. نشان آن این است که دلار 
با آغاز مذاکرات در وین در حدود 2 هزار تومان 
ارزان شد و اگر توافقات دیگری صورت گیرد 
باز هم قیمت آن کاهش می یابد. دولت آتی که 
احتمالا از یک جناح خاص باشد با خود می گوید 
امروز که باید توافق صورت گیرد به چه علت 
به اسم رئیس جمهور روحانی و یا محمدجواد 
ظریف نوشته شود و آنها سود آن را ببرند؟ مگر ما 
نمی توانیم مواهب آن را اشاعه دهیم چرا دیگران 
از مواهب آن به نفع خود استفاده کنند. مشخصا 

با توافق صورت گرفته وضع اقتصادی کشور خوب 
می شود و در کوتاه مدت اقتصاد تکان مهمی 
خواهد خورد و در نیمه دوم امسال وضعیت خیلی 
بهتر خواهد شد. گروه های رادیکال نمی خواهند 
اجازه دهند این کار به اسم روحانی تمام شود. 
مشخصا برجام 1400 شکل خواهد گرفت، زیرا 
رادیکال ها نیز به این نتیجه رسیده اند که وضعیت 
اقتصادی کشور خوب نیست و باید فکری اساسی 
کرد. آنها می دانند که نمی شود این تحریم های 
سنگین را در طولانی مدت تحمل کرد. امروز 
مجبور هستیم با هزاران دشواری و با تخفیف به 
چین نفت بفروشیم و به جای آن کالا دریافت 
کنیم و نزدیک به 30 میلیارد دلار نیز از چند 
کشور طلب داریم. این طلب ها عمدتا به واسطه 
فروش نفت به چین، هند، کره جنوبی و ژاپن بوده 
است. حدود 7 میلیارد دلار امروز از کره جنوبی 
طلب داریم و به همین علت نخست وزیر آنها به 
ایران آمد و در خصوص این پول ها و نفتکش 
کره ای گفت وگو شد، اما هنوز نیز در عمل چاره ای 
برای نقد شدن پول مان اندیشیده نشده است و 
صرفا به جای مقداری از آن واکسن و تجهیزات 
پزشکی از کره جنوبی دریافت کرده ایم. این اتفاق 
خوب است اما باید پول مان نقد شود. امروز طلب 
ما با وجود همکاری های خوبی که میان ایران و 
چین صورت می گیرد، بیشتر از کره جنوبی است 
و شاید این رقم بین 10 تا 15 میلیارد دلار باشد. 
آنها در زمان تحریم نفت ایران را خریداری کردند 
و مشتری اصلی ما بوده اند. زمانی که مطالبات 
کشور دریافت شود، این امر به تنهایی می تواند 
منجر به رونق اقتصادی شود و همه صحبت این 
است که به چه علت نفع این رونق اقتصادی به 
اسم رئیس جمهور روحانی نوشته شود. به همین 
علت توافق صورت خواهد گرفت با وجود هر 

دولتی که در آینده روی کار آید.
 همزمان با مذاکرات در وین، دیدارهایی 
نیز بین مــقامات ایــرانی و عربستانی 
شکل گرفته است، این دیدارها به کدام 

سمت و سو سوق پیدا می کند؟
ایران باید در خصوص یمن هوشمندانه عمل 
کند. باید منافع خود را در این عرصه ترسیم کند 
و مشخص کند که چه منافعی از پیروزی دولت 
نزدیک به حوثی ها در یمن به دست می آورد. 
ایران می داند که اگر عربستان از یمن عقب 
نشینی کند هیچ منفعتی به ما نمی رسد، اما 
یک دلیل حمایت از یمن اختلافات با عربستان 
سعودی است. بنابراین ایران می خواهد تا نفوذ 
عربستان کم شود. حالا اگر تنش ها میان ایران و 
عربستان کمتر شود آیا باز هم این معادله فعلی 
حفظ می شود؟ ایران کمک های زیادی به یمن 
کرده است و در حدود 7 سال گذشته این امر 
تداوم داشته است. اگر همچون دوران ملک عبدا... 
و آیت ا... هاشمی رفسنجانی توافقی میان ایران 
و عربستان شکل گیرد و تنش ها کم شود، ایران 
می تواند سیاست متفاوتی اتخاذ کند و حتی شاید 
این امر به کاهش تنش ها نیز منجر شود. ایران 
برای مقابله با نفوذ سعودی ها در مناطق دیگر نیز 
سرمایه گذاری کرده است که اگر توافقی میان 
ایران و عربستان شکل گیرد، عملا دیگر دشمنی 
وجود نخواهد داشت. اختلافات ایران و عربستان 
امروز تابعی از اختلافات ایران و آمریکاست. 
بنابراین زمانی که به سمت توافق با آمریکا حرکت 
می کنیم، مشخصا با سعودی ها نیز به توافق 
خواهیم رسید. ما به زودی با عربستان نیز احتمالا 
توافقی خواهیم داشت و چشم انداز روشنی نیز 
در این زمینه مشاهده می شود. امروز اختلافات 
ایران وعربستان صرفا هزینه زاست. اگر اختلافات 
ایران و عربستان کنار گذاشته شود، حمایت از 
یمن می تواند جنبه های مثبت تری به خود گیرد.

ادامه از صفحه 2
را به صورت عملی مورد راستی آزمایی قرار دهد و شاهد 
آن باشد که تحریم ها در حوزه های مختلف از جمله مبادلات 
مالی، بانکداری، فروش نفت، بیمه، حمل و نقل و هرچیز 
دیگر مربوط به تعهدات ایالات متحده، واقعا رفع شده 
باشند. سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به توافق سه 
ماهه میان ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی عنوان کرد: 
ایران در مذاکرات عجله ندارد، اما در عین حال خواهان 
گفت وگوهای مطول و فرسایشی نیز نیست. خطیب زاده 
در مورد تأثیر انتخابات و تغییر دولت بر روند گفت وگوها  

عنوان کرد: به عنوان یک اصل، سیاست خارجی در ایران 
حوزه ای غیرجناحی است و ما آن را بر اساس مرزبندی های 
حزبی تعریف نمی کنیم. ثبات مواضع ایران در خصوص 
مسأله هسته ای دقیقا ناشی از همین مساله است که ما 
سیاست های خود را بر اساس منافع ملی و از طریق یک 
گروه فراگیر از مقامات ارشد، یعنی همان شورای عالی 
امنیت ملی، تعیین و تدوین می کنیم. از این رو، مساله 
هسته ای یا دیگر موضوعات امنیت ملی، با تغییر دولت ها 
دستخوش تغییر نمی شوند و سیاست های مربوط به آنها 
توسط کلیت نظام سیاسی تدوین می شود. معاون وزیر 

امور خارجه در خصوص تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا، 
سیاست ایران را همه زندانیان در برابر همه زندانیان عنوان 
کردند. وی با اشاره به اینکه زندانیان ایرانی در کشورهای 
مختلف از جمله استرالیا، اروپا و امریکا به دلیل اتهامات 
واهی در بازداشت به سر می برند و این روند در دوره ترامپ 
که به نوعی گروگان گیری محسوب می شد، شدت یافت، به 
پیشنهاد وزیر امور خارجه ایران در خصوص تبادل سراسری 
زندانیان بین ایران و آمریکا اشاره داشت و این طرح را ضامن 
بستن این فصل در موضوعات فی ما بین دو کشور ایران و 

آمریکا دانست.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

ایران خواهان رفع تحریم ها به صورت عملی است

دلسوزان بسیاری در عرصه های گوناگون پیوسته تلاش 
می کنند تا برای برون رفت از انبوه چالش های اجتماعی و ملی 
که آینده ای بدون چشم انداز را برای شهروندان ایجاد کرده، تدبیر 
کنند. در این راستا و به »امید تحول در نگاه برخی دلسوزان در 
مدیریت کلان«، تبیین کلی و مختصر، پیرامون تشابه منطق 
رانندگی و مدیریت کلان ارائه می شود. تصور کنید یک اتوبوس پر 
از مسافر قرار است که سفر چند روزه ای داشته باشد)طی کند(. 
اینکه در این اتوبوس چندین راننده وجود دارد. اما به دلایلی 
برخی از راننده ها اصرار دارد که برای مدت طولانی رانندگی کند. 
از قضا رانندگان شیفته رانندگی دارای برخی ابزار و توانایی های 
اعمال نفوذ و قدرت می باشد. و به همین دلیل  مانع این می شود 
که دیگر رانندگان به طور نوبتی پشت فرمان بنشینند. آیا ذهن 
دلسوزی وجود دارد که ادعا کند که یک راننده می تواند بی وقفه 
چند شبانه روز رانندگی کند؟ آیا منطقی و ضروری نیست که 
انتظار داشته باشیم که یک راننده بعد از 7 تا 8 ساعت رانندگی، به 
منظور تجدید قوا، نیاز به استراحت دارد و به این دلیل باید جای 
خود را با رانندگان تازه نفس و سرحال تر دیگر تعویض کند؟ آیا 
امر بدیهی نیست که تلقی کنیم در صورتی که رانندگان با نفوذ و  
دارای قدرت، از تعویض جای خود با رانندگان دیگر پرهیز کند،  
بی تردید برای اتوبوس حادثه ناگواری رخ خواهد داد و مسافران 
کشته و آسیب خواهند دید؟ حال،  پر بیراه نیست اگر منطق 
رانندگی اتوبوس را با منطق مدیریت کلان مقایسه کنیم. آیا انبوه 
و انواع چالش های اجتماعی و ملی بی سابقه را نمی توان ناشی از 
خستگی رانندگی طولانی مدت یک گروه راننده تلقی کرد؟ و... آیا 
خطا است، اگر بنابر شواهد عینی و آسیب های بی شمار)اجتماعی 
و ملی(، انتظار داشته باشیم که تعویض راننده یا رانندگان )تحول 
مدیریت کلان( به منظور برون رفت از بن بست ناکارآمدی 
مدیریت کلان، نه تنها ضروری بلکه امری  اجتناب ناپذیر است؟  
آیا امر طبیعی نیست که تلقی کنیم که راننده ای که »چند هفته« 
بی وقفه رانندگی کرده است، »توانایی درک، تشخیص، تحلیل، 
تصمیم، قضاوت و... عادی، طبیعی و کارآمد را از دست خواهد 
داد«؟ یک امر روانشناختی و بیولوژیکی است که افراد نمی توانند 
بدون وقفه و استراحت در انجام هر وظیفه، مسئولیت، شغل و....، 
توانایی ذهنی و کارآمدی خود را برای مدت طولانی حفظ کنند. 
آیا مسافران اتوبوسی که برخی رانندگان آن اصرار به رانندگی 
بی وقفه )بدون تعویض( در چندین شبانه روز دارند، نباید برای 
حفظ جان خود تلاش یا قدمی بردارند؟ در اتوبوسی که برخی 
رانندگان آن با اعمال نفوذ و قدرت حاضر نیستند حتی با وجود 
خستگی مفرط)انبوه و انواع چالش های اجتماعی و ملی(، جای 
خود را با رانندگان دیگر تعویض کند، اجتناب ناپذیر است که 
مسافران تلاش خواهند کرد تا راننده ای را که جان)انبوه و 
انواع چالش های اجتماعی و ملی( آنها را به مخاطره می اندازد، 
متقاعد کنند که جای خود را با رانندگان دیگر تعویض کند.  
بی تردید »روش های گوناگون متقاعد کردن رانندگان مصر به 
ادامه رانندگی، با وجود خستگی فراوان )انبوه چالش ها(،  برآیند 
میزان خطری است که مسافران احساس می کنند«. بی تردید، 
مسافران)شهروندان( برای صیانت جان)میهن، خانواده، تاریخ، 
هویت و...( خود تلاش خواهند کرد تا روش های کاربردی تری 
برای متقاعد کردن رانندگان خسته، ابداع کنند. تصور کنیم اگر 
نهاد راهنمایی و رانندگی برای رانندگان شیفته رانندگی انواع 
محدودیت را ایجاد نمی کرد، »آمار تصادفات، خسارات و تلفات 
ناشی از رانندگی طولانی)انبوه چالش ها(« چقدر افزایش پیدا 
می کرد. با توجه به انبوه و انواع چالش های اجتماعی و ملی که 
زیست بخش بزرگی از شهروندان ایران زمین را مختل کرده است. 
آیا خطا است اگر ادعا شود، برخی رانندگان اتوبوس، »برای مدت 
طولانی« و  بدون نظارت نهاد راهنمایی و رانندگی؛ رانندگی 
کرده و می کند؟ فقدان نشاط، امید، آرامش، هدف و... اجتماعی 
برآیند اجتناب ناپذیر رانندگی بی وقفه و چند دهه ای یک برخی 
رانندگان می باشد. آیا تلاش پرهزینه برای حفظ فرامان، ارزش 
)انسانی، ملی، دینی، آسمانی، اخلاقی و...( این همه افسردگی، 
غم، درد و رنج، ناامیدی، بی اخلاقی سیاسی، آسیب جدی به 
ارزش های انسانی، تضعیف بی سابقه منافع و امنیت ملی و... را 
دارد؟ » مگر باور و اعتقاد قلبی نداریم«، که در جهان بعدی باید 
برای اعمال خود در مقابل حق تعالی پاسخگو باشیم؟  تداوم بی 
وقفه رانندگی )مدیریت کلان غیرملی( بی تردید و بنابر تمام 
اصول و قواعد آسمانی و زمینی؛ منجر به تخریب، ناکارآمدی و 
تصادف شدید و... خواهد شد. »سلامت، پایداری، توسعه و امنیت 
ایران« باید والاترین هدف هر وطن پرستی باشد. به همین دلیل 
و در راستای کارآمدی مدیریت کلان که تنها مسیر پرهیز از انواع 
مخاطرات ملی می باشد، متولیان انتخابات پیش رو، به ضرورت 
باید با »تصمیم های ملی« بستر حضور اندیشه ها، راهکارها، 

طرح ها و...جدید و کاربردی تر در مدیریت کلان را ایجاد کنند.

تشابه منطق مدیریت و رانندگی

  عکس :  آرمان ملی/ فاطمه فتاحی

روی  خــــط

سخنگوی کاخ سفید اعلام کرد که انتظار ندارد مذاکرات وین در 
خصوص احیای برجام طی دو هفته آینده به نتیجه برسد. جن ساکی، 
در کنفرانس خبری هفتگی خود در خصوص مذاکرات وین گفت: به 
عقیده من مذاکرات در وین که همچنان ادامه دارد بیشتر بر روی پرونده 
هسته ای و چگونگی رسیدن به نقطه پایبندی به تعهدات توسط تمامی 
طرفین تمرکز دارد. ما کانال های مختلفی داریم اما انتظارات من این 
است که آنها بر روی این مسائل خاص تمرکز کنند.سخنگوی کاخ سفید 
در واکنش به گفته برخی منابع که مدعی شده اند بودند مذاکرات وین تا 
دو هفته دیگر به نتیجه می رسد، گفت: طی چندین هفته گذشته هیات 
آمریکایی به ریاست نماینده ویژه راب مالی رویکردهای قاطعی برای 
اینکه ایران و آمریکا به پایبندی دوجانبه بازگردند را بررسی کرده اند. این 
مذاکرات با وجود غیرمستقیم بودنشان دقیق و هوشمندانه بوده اند. ما نیز 
برخی از ایده هایمان را به اشتراک گذاشتیم و همچنان انتظار پیشروی 
به جلو را داریم. فکر نمی کنم در موقعیتی باشیم که بتوانیم اهداف 
خوش بینانه همچون رسیدن به نتیجه طی دو هفته تعیین کنیم.جن 
ساکی در واکنش به طرح جدید مایک پمپئو وزیر خارجه سابق آمریکا 
برای اعمال فشار علیه ایران  تصریح کرد:من از طرح وی اطلاعی ندارم 

اما می توانم بگویم که رویکرد ما کاملا متفاوت است.

سخنگوی کاخ سفید

 رویکرد دولت بایدن  با ترامپ 
در قبال ایران متفاوت است

غلامرضا انصاری:
رئیس جمهور خوب بداند بقای 

سیاسی کشور وابسته به توسعه است
یک فعال سیاســی اصــلاح طلب  در ارتــباط 
با ویژگی های یک رئیس جـــمهور خوب اظهار 
کرد: علاوه بر داشتن شجاعت و جسارت، مدیریت 
و کفایت، تدبیر و بینش علمی، امیدواری و اتکا 
به نیروهای خلاق، یک رئیس جمهورخوب باید 
در حوزه های فرهنگی و اجتماعی به خودباوری، 
خوداتکایی، باورهمزیستی مسالمت آمیز، باور و 
ترویج آزادی انسان و ارتقاء منزلت انسانی ایمان 
داشته باشد. غلامرضا انصاری گفت: توجه به 
سرمایه های اجتماعی، عشق به زندگی و عشق به هم 
نوع، ایمان به ارتقای کیفیت زندگی شامل امنیت، 
اشتغال، خلق ثروت، ارتقای فناوری، محیط زیست 
سالم، توجه به شادمانی و غرور ملی و رشد کرامت 
انسانی از جمله شاخصه های این فرد است. وی در 
ارتباط با ویژگی های رئیس جمهور در حوزه سیاسی 
نیز گفت: تعامل سازنده با جهان، خودباوری و ترویج 
دوستی ها، پرهیز از خودخواهی، وقاحت و تعرض 
آگاهانه به حقوق دیگران، نگاه متوازن به سیاست 
خارجی، عدم دشمن پنداری دیگر ملت ها، توجه به 
همزیستی مسالمت آمیز در عرصه سیاست داخلی 
و خارجی، ایمان به توانمندی های نیروهای خلاق 
بدون توجه به گرایشات سیاسی، اجتماعی، قومی 
و زبانی ازجمله این ویژگی ها است .انصاری با اشاره 
به ضرورت توجه به  حوزه اقتصادی خاطرنشان کرد: 
رئیس جمهور باید بداند که توسعه پدیده خودجوش 
و پدیدار شدن است، نه یک پدیده طراحی شدنی، در 
نتیجه لازم است کار اصلی سیاست برداشتن موانع 
باشد. چون توسعه موتور داخلی روش خودش را 
دارد . عضو سابق شورای شهر تهران بیان کرد: او باید 
بداند که توسعه و رشد در یک کشورپدیده ای یکتا 
است، و لذا قابل الگوبرداری نیست،بنابراین توسعه 
در ایران مسیر خاص و یکتای خود را دارد. رئیس 
قوه مجریه باید بداند که استراتژی های اقتصادی در 
ایران از دل چالش های اقتصادی و اجتماعی داخلی 
و رویارویی های بین المللی بیرون می آید، نه از دل 
برنامه های از قبل طراحی شده، او باید بداند که بقای 
سیاسی کشور وابسته به رشد و توسعه کشور است و 
لذا رشد و توسعه را فدای بقای سیاسی نکند.انصاری 
تصریح کرد: رئیس جمهور باید بداند که روابط عالی 
اقتصادی از دل مطالعات و تئوری های اقتصادی 
بیرون می آید، نه از طریق مشاهده، بنابراین بهتر 
است که به علم اقتصاد و یافته های آن تکیه کند. 
علیت اساسا قابل مشاهده نیست، به همین دلیل 
است که همه به راحتی همزمانی را با علیت اشتباه 
می گیرند. او باید بداندکه اقتصاد پدیده خودجوش 
و پدیدار شدنی نیست و این پدیده ها با کنترل 
تخریب می شوند. بنابراین آزادی کلمه کلیدی انسان 
،سازمان و کشور است. در نتیجه برای یک سیستم 
پویا و زنده نباید برنامه آن هم بلند مدت نوشت 
،کافیست هوشمندی سیاستمداران و سیاستگذاران 
با اتکاء به سیستم های قدرتمند هوشمند بالا برود. 
وی همچنین یادآور شد: رئیس جمهور باید بداندکه 
نگاه خودش یک مدل از واقعیت است و نه خود 
واقعیت؛ در نتیجه بداند که هر چه به صداهای 
مختلف چه موافق و چه مخالف گوش دهد، واقعیت 
بیشتر نمود پیدا می کند و در سیاست ها موفق تر 

عمل می کند. 

یک تحلیلگر ارشد مسائل جهان عرب مذاکرات ایران 
و عربستان در حالی که گفته می شود این گفت وگوها با 
چراغ سبز آمریکا به سعودی ها انجام شده است، اما ایران 
هنوز به صورت رسمی آن را نپذیرفته است، اظهار داشت: 
سعودی ها نیز روز اول این خبر را رد کردند اما مهم نیست، 
چراکه این موضوع به عنوان یک خبر به طور متواتر در نقاط 
مختلف منطقه و بین الملل مطرح شده است و صرف نظر 
از اینکه اتفاق افتاده است یا نه، اصل موضوع همواره مورد 
اهتمام جمهوری اسلامی ایران بوده است. ایلنا نوشت، 
حسن دانایی فر گفت: دو سال و نیم پیش رئیس دستگاه 
دیپلماسی ایران اعلام آمادگی کرد که ایران و عربستان 
موضوعات خودشان را حل کنند، پس از آن نیز طرح صلح 
هرمز ارائه شد. روح همه این طرح ها همزیستی و تفاهم 
با همسایگان به ویژه با عربستان سعودی بوده است.وی 
با بیان اینکه تاکنون سعودی ها به دو دلیل علاقه ای از 
خودشان برای رابطه با ایران نشان نداده اند ،افزود: یک دلیل 
اینکه فشار حداکثری آمریکایی ها روی آنها بود. ترامپ و 
وزیر خارجه او،به ویژه پمپئو اصرار بر این امر داشتند و این 
فشارها را وارد می کردند. یکی از مولفه های فشار حداکثری 
و به انزوا کشاندن ایران، محدود کردن روابط بین الملل  و 
منطقه ای ایران بود؛ آنها به عراق نیز فشار می آوردند تا 
روابطش  با ایران را کاهش دهد،اما عراقی ها با سعودی ها 
فرق می کردند و نمی توانستند.این کارشناس ارشد مسائل 
منطقه ای با بیان اینکه یک سال و نیم پیش، از یکی از 
مقام های عالی رتبه عراق شنیدم که ولیعهد عربستان به 
او گفته بود»ما انگیزه داریم تا با ایران مذاکره کنیم اما 
آمریکایی ها نظر مخالف دارند«، بیان کرد:اکنون می توانیم 
بگوییم که یکی از دستاوردهای پساترامپ موضوع مذاکره 
ایران و عربستان است. موضوع دومی که وجوددارداین 
است که ما همواره ابراز تمایل به احیای روابط با عربستان 
می کردیم، اما آنها رد می کردند،اختلاف موجود درهیات 
حاکمه سعودی ها است. وی اذعان کرد: شرایط یمن از 
لحاظ تبلیغاتی، روانی، انسانی و هزینه های جنگی فشار 
زیادی به سعودی ها وارد می کند و سعودی ها احساس 
می کنند بدون همزیستی و تفاهم با ایران، نمی توانند 
موضوع یمن را حل کنند.وی خاطرنشان کرد: شرایط ایران 
نیز در منطقه تغییر کرده است. مذاکرات وین و برگشت 
آمریکا به برجام، شرایطی را برای سعودی ها رقم می زند 
که احساس می کنند به نوعی انزوا دچار می شوند و موضع 
ایران در قوت و قدرت قرار می گیرد. »طرح ابراهیم« نیز 
آنچنان نتوانست خودش را نشان دهد، هر چند که امارات 
و بحرین ارتباط برقرار کردند اما نتوانستند اهدافی را که 
دنبال می کردند، به دست بیاورند. دانایی فر تصریح کرد: 
ایران جدی است و امیدواریم که عربستان نیز جدی باشد.
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 مذاکرات وین شرایط 
ایران در منطقه را تغییر داد
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